
جدول نرخ سکه و ارز

اقتصادی
صفحه 4

دو شنبه           ۱۹ آذر ۱۳۹۷
۲ ربیع الثانی ۱44۰ - شماره ۲۲۰۷۰ 

قیمت )به تومان(نوع سکه
3/780/000سکه تمام طرح جدید

1/900/000نیم سکه
1/110/000ربع سکه

650/000گرمی
342/000هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
11/454دلار
13/225یورو
14/669پوند

2/280لیر ترکیه
3/147درهم امارات

در شرایطی که کره جنوبی واردات نفت از 
ایران را قطع کرده، یکی از مسئولان این کشور 
را هرطور  ایران  بازارهای  اعلام کرده  صراحتا 

شده حفظ خواهیم کرد!
سه شنبه هفته گذشته طی گزارشی در روزنامه 
کیهان به همراهی کره جنوبی با تحریم های آمریکا 
علیه ایران  اشــاره کردیم و نوشــتیم با وجود اینکه 
کره جنوبی واردات نفت از ایران را قطع کرده است، 
بازار های پرسود کشورمان مانند گوشی همراه، لوازم 
خانگی و... را همچنان در اختیار این کشور قرار دارد. 
با ایــن حال، شــواهد موجود نشــان می دهد 
کره جنوبی با وجود همراهی تنگاتنگی که با آمریکا 
در تحریم خرید نفت ایران داشــته، حاضر نیســت 
بازارهای خود را در ایران از دســت بدهد. به عبارت 
دیگر کره ای ها همچنان خواستار در اختیار داشتن 
بازارهای ما علیرغم قطع واردات نفت از ایران هستند. 

به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، کانگ سونگ 
چون، معاون وزیر بازرگانی کره جنوبی چندی پیش 
در  نشستی با مدیران پالایشگاه ها، خودروسازی ها 
و شــرکت های ساختمانی فعال در بازار ایران اظهار 
داشــت: تا حد امکان باید مانع از تاثیر منفی بالای 
دور جدید تحریم ها بر اقتصاد کره جنوبی و کســب 
و کار شرکت های کشورمان شــویم، ایران نیازمند 
محصولات کره است و ما بازار این کشور را هر طور 
که شده حفظ می کنیم.البته این گستاخی مسئول 
کــره ای در حالی رخ داده کــه دولت ایران در قبال 
همراهی کره جنوبی با تحریم های ضدایرانی آمریکا، 
کاملا منفعلانه عمل کرده و تاکنون شاهد هیچ اقدام 

متقابلی با کره جنوبی نبوده ایم. 
در همین زمینه، محمد طحان پور، رئیس اتحادیه 
لوازم خانگی کشــور درخصوص تبعیت کره جنوبی 
از تحریم هــای آمریکا علیه ایران با توجه به حضور 

محصولات کره ای در بازار ایران بیان کرد: به طور کلی 
همه کشورها  تابع سیاست های آمریکا هستند و از 
خودشان آنچنان اختیاری ندارند اما چشم بادامی ها 

در تلاشند تا بازارهای ایران را از دست ندهند.
وی افــزود: در حال حاضر 70 درصد بازار لوازم 
خانگی مونتاژ نیست و حاصل تولید داخل است. کره  
به دلیل نداشتن کارخانه در  منطقه در حال تلاش 
اســت تا راهی پیدا کند که مبادلات تجاری با ایران 
انجام شود؛ کره جنوبی نمی خواهد  بازار جوان و پر 

مصرف ایران را از دست بدهد.
همچنین عبدا... رضیان، عضو کمیسیون صنایع و 
معادن مجلس شورای اسلامی گفت: کشور کره جنوبی 
و شرکت های  سامسونگ و ال جی به طور کلی در 
اختیار آمریکا هستند. در جلسه ای که با مدیرعامل 
شــرکت سامسونگ داشــتیم، این مقام مسئول به 
صراحت اعلام کرد که نمی توانند برخلاف تصمیمات 

کشــور آمریکا کاری را انجام دهند و مجبور هستند 
مطابق دستورالعمل های دولت ترامپ حرکت کنند.
وی افزود: متاسفانه این کشورها وابسته و تحت سلطه 
آمریکا هســتند. دلایل مختلفی هم در این مذاکره 
دوجانبه مطرح کردند، از جمله اینکه آمریکا، امنیت 
آنها را تامین می کند و 120 هزار سرباز آمریکایی در 
کشــور آنها مستقر است. به عبارتی باید اذعان کرد 
که کشور و شرکت های کره ای  تمام قد در خدمت 

آمریکا هستند.
در این جهت، حســین سروســتانی کارشناس 
اقتصادی اظهار داشت: به دلیل تحریم های ظالمانه 
اعمال شده علیه ایران در چند وقت اخیر شرکت های 
خارجــی در حال جــولان دادن در بازارهای ایران  
هســتند، بعضی از نمایندگان داخلی خیلی راحت 
به  شــرکت های ال جی و سامسونگ کره جنوبی  
باج می دهند تا لوازم خانگی و مواد اولیه  وارد کنند.

علی رغم همراهی کامل کره با تحریم های ضدایرانی 

کره جنوبی: بازار ایران را 
هرطور شده برای خودمان حفظ می کنیم!

محدودیت جدید تراکنش های بانکی در هر 24 ساعت برای 
هر شماره ملی از روز شنبه اجرایی شده است.

به گزارش خبرگزاری تســنیم، بانک مرکــزی در اقدامی جدید، 
محدودیت های تازه ای را برای تراکنش های کارتی اعمال کرد. همتی 
قبلًا در گفت و گوی تلویزیونی اعلام کرده بود که برنامه جدید بانک 
مرکزی اعمال محدودیت برای تراکنش های بانکی به ازای هر شماره 

ملی است.
در همین رابطه یک مقام بانک مرکزی خبر داد که این سیاست 

بانک مرکزی از روز شنبه رسماً عملیاتی شده است.
بر اساس این سیاست جدید که به منظور مبارزه با پولشویی اجرا 
شده و ظاهرا تاثیر بسزایی هم در کنترل نوسانات ارزی داشته است، 
هر شماره ملی می تواند در طول یک روز )24 ساعت( نهایت تا 100 

میلیون تومان تراکنش بانکی داشته باشد.
همچنین هر کارت بانکی در نهایت می تواند تا 50 میلیون تومان 

تراکنش بانکی در طی 24 ساعت داشته باشد.
گفتنی اســت، یکی از اهداف بانک مرکزی از اعمال بخشــنامه 
محدودیت تراکنش های کارتی، محدود کردن فعالیت پوزهای خارج 
 psp  کشور است که به طور غیرمجاز و به خاطر تخلف  شرکت های

و نظارت ضعیف بانک ها درخارج مرزها فعالیت می کنند.
یکی از اقدامــات مهم و تأثیرگذار بانک مرکزی که اتفاقاً موجب 
کاهــش قیمت ارز و تلاطم های ارزی شــد، بخشــنامه اصلاح مبلغ 

تراکنش های بانکی بود که در هفته های گذشته ابلاغ و اجرا شد.
مهمترین بند این بخشنامه آن بود که هر کارت بانکی فقط می تواند 
روزانه 50 میلیون خرید از دستگاه های کارت خوان داشته باشد؛ اعمال 
این محدودیت موجب شــد تا سفته بازان و دلال های خارج نشین که 
در کشورهای همسایه با کارت خوان بانک های داخلی اقدام به خرید 

و فروش ارز در مبالغ بالا می کردند، به مشکل بخورند.
بعد از اعمال این محدودیت ها، دلال ها دســت به کار شدند تا با 
افتتاح حساب در بانک های متعدد از طریق کارت بانک های مختلف 
خریدهــای ارزی خود را انجام دهند. گزارش های موثق حاکی از آن 
است که دلال هایی که قبلًا در یکی یا دو بانک حساب فعال داشتند، 
در بیش از 10 بانک حساب باز کردند تا با کارت های مختلف خریدهای 

50 میلیونی را انجام دهند.
اما با اجرای بخشنامه جدید بانک مرکزی که از هفته جاری عملیاتی 
شده است، رسماً دست این گروه از دلال ها در پوست گردو مانده و دیگر 
نمی توانند از ترفند افتتاح حساب در بانک های مختلف استفاده کنند.
در ایامی که محدودیت های تراکنش های کارتی در کشور اعمال 
شده گروهی دست به نقد شده اند که؛ چرا بانک مرکزی با این بخشنامه 
تلاش می کند تا ارزش پول ملی را بکاهد و مردم را به سمت معاملات 
پایاپای هدایت کند؟ ادعای این گروه آن اســت که اگر فردی معامله 
کلان داشــته باشــد مثلًا اگر بخواهد ملک معامله کند، به مشکل بر 
می خورد! اما در پاسخ باید گفت که برای معاملات ملکی و کلان همیشه 
طرفین از چک های معتبر بانکی استفاده می کنند. در سایر معاملات 

نیز ساتنا و پایا می تواند کمک خوبی برای طرفین باشد.
به نظر می رسد که طرح اخیر بانک مرکزی مانع خروج سرمایه از 
کشور شده است، چرا که خرید ملک در کشورهای ترکیه، ارمنستان، 
کانادا و... همه از طریق کارتهای بانکی انجام می شــد که الآن دست 

این گروه بسته شده است.

بر اساس سیاست جدید بانک مرکزی

سقف تراکنش برای هرکد ملی 
روزانه ۱۰۰ میلیون تومان است

پایگاه خبــری دویچه وله اعلام کرد طبق 
برآوردهای سازمان شفافیت بین المللی، در سال 
2017 حدود 30 میلیارد یورو در بخش مسکن 

پولشویی صورت گرفته است. 
به گزارش پایگاه خبری دویچه وله فارسی، پیدا 
کــردن یک آپارتمان و یا خانــه اجاره ای به ویژه در 
شهرهای بزرگی چون برلین، مونیخ و هامبورگ بسیار 
دشوار شده اســت. خرید خانه با درآمدی که مردم 
عادی دارند به رغم افت بهره بانکی تقریبا غیرممکن 
شــده، زیرا بهای خانه ها به ویژه در دو سال گذشته 

به بالاترین سطح خود رسیده است. 
یافته های جدید در بازار مســکن آلمان هشدار 
دهنده اســت. این بازار نقاط ضعف بسیاری دارد و 
به طور فزاینده ای برای پولشــویی امکان پذیر شده 
اســت. طبق تحقیقات جدید ســازمان »شفافیت 
بین المللی« که درخصوص پولشــویی و فساد مالی 
افشاگری می کند، سرمایه های خارجی هنگفتی وارد 

بازار مسکن آلمان شده که منبع آن مشخص نیست. 
طبق برآوردی که این سازمان معتبر بین المللی کرده 
حجم این ســرمایه تنها در ســال 2017 حدود 30 

میلیارد یورو بوده است. 
تحقیقــات در ایتالیا هم نشــان داده که مافیا، 
مبلغ هنگفتی پول از طریق تجارت کوکائین، خرید 
و فــروش املاک و مســتغلات به دســت آورده اند. 
ســازمان شفافیت بین المللی برآورد می کند که 15 
تا 30 درصد از ایــن پول کثیف اکنون در املاک و 

مستغلات سرمایه گذاری شده است. 
در اواسط ماه اکتبرسال جاری، کریستوف شولته 
رئیس »ســازمان بین المللی مبارزه با پولشویی« در 
برابر افزایش فعالیت هــای جنایی در بخش املاک 
و مستغلات هشــدار داد و ادا مولر، »رئیس سازمان 
شفافیت بین الملل« هم هشدار داده است که پولشویی 
به بزرگ ترین مشــکل امور مسکن در آلمان تبدیل 
شده است. به باور او قوانین موجود آلمان پاسخگوی 

این مشکل نیست.
فابیو د ماسی، کارشناس امور مالی حزب چپ های 
آلمان می گوید که آمار واقعی پولشویی در بازار مسکن 

بالاتر از آن است که اعلام می شود.
در چند روز گذشته پلیس آلمان و ایتالیا مراکزی 
را بازرسی کردند که حدس زده می شد فعالیت های 
مشکوک داشــته اند. پلیس آلمان در این اقدام 47 
نفر مظنــون را بازداشــت کرد؛ اخیــرا 70 خانه و 
مســتغلات یک خانواده بزرگ عرب ســاکن برلین 

مصادره شده است. 
سازمان شــفافیت بین المللی درخواست کرده 
ثبت املاک در آلمان به صورت علنی انجام گیرد و 
در اختیار عموم گذاشــته شود تا صاحبان مسکن و 

مستغلات مشخص گردند.
گفتنی است، چندی پیش هاوارد بیل کینسون، 
کارمند ســابق دانســک  بانک دانمارک )به عنوان 
بزرگ تریــن بانک این کشــور( در برابر پارلمان این 

کشور نسبت به وقوع یک پولشویی عظیم و بلندمدت 
در این بانک شهادت داد. 

وی که پیش تر مدیر مبادلات این بانک دانمارکی 
در حوزه دریای بالتیک بود، اعلام کرد که در مبادلات 
مشــکوک انجام شده بین سال های 2007 تا 2014 
مجموعاً 200 میلیارد یورو معادل 227 میلیارد دلار 

پولشویی در این بانک رخ داده است. 
در واقع به اذعان رویترز، برای انجام این پولشویی 
که بزرگ ترین پولشویی تاریخ لقب گرفته از پوشش 
شرکت های مختلف نظیر شــرکت های نفت شیل 

استفاده شده است. 
گفتنی است، کشورهایی مانند دانمارک، آلمان 
و ایتالیا که پولشویی بالایی در این کشورها رخ داده، 
هر سه عضو گروه ویژه اقدام مالی )FATF( هستند 
و وجود چنین ارقام بالای پولشویی دراین کشورها، 
حاکــی از ناکارآمدی این گروه ویژه در زمینه مقابله 

با پولشویی می باشد.

FATF نمونه ای دیگر از پولشویی در کشورهای عضو

دویچه وله: پولشویی 30 میلیارد یورویی در بازار مسکن آلمان رخ داده است

این روزها مجبور  دولت حســن روحانی 
شده پس از چندین سال حمله به دولت قبل، 
طرح های آن دولت را یک به یک دوباره احیا 

کند. 
به گزارش خبرنگار ما، در راستای بازگشت بی سر 
و صدای طرح های دولت های نهم و دهم، چندی پیش 
طرح کارت سوخت احیا شد و حالا طرح انتقال آب 

از دریای خزر.
بر همین اساس ایسنا گزارش داد: با وجود این که 
اجرای طرح انتقال آب از دریای خزر به استان سمنان 
با تاخیر طولانی مدت روبرو شد، اما رئیس جمهوری 
در آخرین ســخنان خود از حل مشــکلات موجود 
برای اجرای این طرح خبر داد. طرح انتقال آب خزر 

به استان سمنان در کارگروه بررسی تأمین آب این 
استان در ســال 1384 به تصویب رسید و از سوی 
هیئت دولت در ســال 1389 به وزارت نیرو، ابلاغ و 
در سال 1391، به شرکت توسعه منابع آب و نیروی 

ایران به عنوان مجری سپرده شد.
این طرح که با هدف نمک زدایی و تصفیه 200 
میلیون مترمکعب آب از دریای خزر در سال و انتقال 
آن به شهرهای فلات مرکزی در استان سمنان، برای 
مصرف  شرب و صنعت طراحی شد، طی این سال ها 
با محدودیت عدم اخذ مجوز از سوی سازمان محیط 
زیست روبرو شده بود که همین مسئله نیز اجرای این 
طرح را به تاخیر انداخت، تا اینکه اخیرا رئیس جمهور 
در سفر استانی خود به استان سمنان اعلام کرد که 

از نظر دولت مشــکلات انتقال آب از شمال ایران به 
استان  سمنان برطرف و کارهای مطالعاتی مربوطه 
نیز انجام شده و اگر سرمایه  گذاری بخواهد برای انتقال 
آب از شــمال به مرکز کشور از جمله سمنان اقدام 
کند، دولت این آمادگی را دارد تا امکانات لازم را در 

اختیار او قرار دهد.
همچنین ایرج حیدریان -  مدیرعامل شرکت آب 
منطقه ای استان سمنان - در این باره اعلام کرد که 
تدوین و نهایی شدن سند توسعه آب استان سمنان 
عاملی شد که طرح های انتقال بین حوزه ای آب در 
استان، از جمله انتقال آب دریای خزر توجیه پذیری 
داشته باشد. اقداماتی که در راستای سند توسعه آب 
استان انجام و منجر به این شد که سند آمایش آب 

محور نیز تهیه و تدوین شود و این پشتوانه محکمی 
برای انتقال آب دریای خزر است.

گفتنی اســت، طرح انتقال آب خزر به اســتان 
ســمنان از طرح های دولت های نهم و دهم بود که 
در دوره ریاست جمهوری حسن روحانی و به دست 
معصومه ابتکار رئیس سابق سازمان محیط زیست و در 
راستای نفی همه فعالیت های دولت سال های 84 تا 
92 کنار گذاشته شــد. این در حالی است که فقط 
هشــت درصد از منابع آبی کشور در خانه ها مصرف 
می شــود و با توجه به اینکه جمعیت استان سمنان 
حدود700 هزار نفر بوده و از یک درصد جمعیت کل 
کشــور کمتر است، آب مورد نیاز این استان، میزان 

قابل توجهی نمی شود. 

پس از احیای کارت سوخت رخ داد

بازگشت بی سر و صدای دولت روحانی به پروژه انتقال آب دولت قبل

معاون برنامه ریزی ســازمان صنایع کوچک با بیان اینکه 
فرق چندانی بین کارخانه تولیدی فعال با کمترین مقدار تولید 
و کارخانه تعطیل نیســت، اعلام کرد 11 هزار واحد صنعتی با 

کمترین ظرفیت ممکن تولید می کنند. 
محمدعلی عزیزمحمدی در یک گفت وگوی تلویزیونی با بیان اینکه 
تفــاوت چندانی بین کارخانه تولیدی فعال با کمترین مقدار تولید و 
کارخانجات راکد و تعطیل شده نیست اظهار داشت: بازگشت حدود 
هــزار و 300 واحد صنعتی به چرخه تولید واحد هایی بوده اند که در 

شهرک های صنعتی و نواحی صنعتی قرار داشتند.
وی بــا بیان اینکه حدود 11 هزار واحد تولیدی کمترین ظرفیت 
تولید را دارند یا نیمه تعطیل هستند، افزود: احیای واحدهای غیر فعال 

به صرفه تر از ایجاد واحد جدید است.
معاون برنامه ریزی ســازمان صنایع کوچــک ادامه داد: راه اندازی 
و نوســازی واحد های صنعتی به دو مقوله سخت افزاری و نرم افزاری 

مرتبط است.
به گفتــه عزیزمحمــدی، در 36 مرکز خدمات کســب و کار و 
فناوری مشــاوران و کلینیک هایی مسقر شده اند و واحد های تولیدی 
 با گرفتن مشاوره، به روز شوند تا واحد تولیدی به چرخه فعال تولید

 بازگردد.
وی اضافــه کرد: بیش از 19 هزار نفر پس از راه اندازی واحدهای 

تولیدی به شغل خود در واحدهای فعال شده بازگشته اند.
به گزارش خبرگزاری تسنیم،  معاون برنامه ریزی سازمان صنایع 
کوچک از بسته حمایتی وزارت صمت خبر داد و گفت: بر اساس ماده 
شش برنامه توســعه باید درصدی از دریافت مالیات بر ارزش افزوده 

بابت بازسازی شهرک های صنعتی بازگرداننده شود.
وی افزود: تاکنون این بخش متعلق به بازسازی شهرک های صنعتی 

بازگرداننده نشده است.
در ادامه این برنامه، سجاد هاشمی رئیس  شهرک صنعتی عباس آباد 
در ارتباط تلفنی به اصلاح قوانین اشاره کرد و گفت: از وقتی که وزارت 
صنایع و بخش صنایع کوچک ادغام شد، بخش صنایع کوچک به شدت 

آسیب پذیر شده است.
وی با بیان اینکه صنایع کوچک آسیب پذیر هستند، افزود: برخی 
قوانین مانند مالیات برارزش افزوده، بخش صنایع کوچک را به نابودی 

می کشاند.
نماینده تام الاختیار شهرک عباس آباد حفظ بخش صنایع کوچک 
را بهترین پدافند در شرایط کنونی اعلام کرد و افزود: مالیات بر ارزش 
افزوده یکی از موارد اصلاح قوانین است که باید از مصرف کننده نهایی 

گرفته شود.
هاشــمی 23 درصد حق بیمه تامین اجتماعی و بهره 18 درصد 
 وام بانکــی بــرای واحدهای تولیدی را از مشــکلات صنایع کوچک

 اعلام کرد.

 سازمان صنایع کوچک: 

۱۱ هزار واحد صنعتی با کمترین ظرفیت ممکن  
فعالیت می کنند

قیمت بازارقیمت کارخانه نوع خودروردیف

22.492.00038.300.000پراید 1111

22.709.00035.000.000پراید 2131

23.400.00034.700.000پراید 3151

74.952.000129.000.000چانگان 4

30.389.00044.500.000تیبا 52

54.361.900114.500.000پژو 207 اتوماتیک6

32.944.60054.700.000پژو 7405

8SLX 35.105.90060.500.000پژو

34.745.20056.500.000پژو 405 دوگانه سوز9

40.595.70070.500.000پژو پارس10

11 TU5 پژو پارس
42.481.00079.500.000کلاس 13 

20636.286.00061.000.000 تیپ 122

20641.942.00071.500.000 تیپ 135

14 8 V 206 پژو
42.763.10072.500.000صندوقدار

سمند ال ایکس 15
)LX(33.535.40057.000.000

16EF7 34.338.20059.500.000سمند

42.241.10072.000.000پارس دوگانه سوز17

46.989.40081.500.000دنا18

53.265.800107.500.000دنا پلاس19

53.923.400113.000.000تندر پلاس اتوماتیک20

215S 98.640.000173.000.000هایما

113.062.000206.000.000سراتو با آپشن22

30H50.000.00097.000.000 کراس23

27.570.00039.800.000تیبا24

42.664.00081.500.000پارس 5TU کلاس 2515

267S 104.313.000205.000.000هایما

قیمت خودروهای داخلی  ۱۳۹۷/۹/۱8

مدیرعامــل فولاد مبارکه گفت: چشــم انداز فولاد مبارکه 
دستیابی کامل به تکنولوژی ساخت و بهره برداری صنعت فولاد 

است.
بــه گزارش خبرنگار کیهان از اصفهان، مهندس عظیمیان در دیدار 
با مدیرکل دفتر سیاســت گذاری وزارت علوم و رئیس شهرک علمی و 
تحقیقاتی اصفهان بر اهمیت بیش از پیش علم و دانش در صنعت و اقتصاد 
تاکید کرد و گفت: شرکت فولاد مبارکه قصد دارد با توسعه اکوسیستم 
نوآوری و ایجاد مرکز نوآوری و شتاب دهنده، از استارت آپ ها و شرکت های 
دانش  بنیان حمایت کند و با مشــارکت در سرمایه گذاری خطرپذیر، به 
توسعه توانمندی فناورانه آنها کمک کند تا از این طریق امکان دستیابی 
به فناوری صنعت فولاد مهیا شــود و در این راســتا از شهرک علمی و 

تحقیقاتی اصفهان دعوت به همکاری می کند.
در این دیدار دکتر مهدی کشمیری مدیرکل دفتر سیاست گذاری و 
برنامه ریزی امور فناوری وزارت علوم، تحقیقات و فناوری با اشاره به وجود 
بیش از 5000 واحد فناور در 43 پارک علم و فناوری در سطح کشور و 
510 واحد فناور مستقر در شهرک علمی و تحقیقاتی اصفهان خواستار 

توسعه همکاری ها با صنعت فولاد کشور و شرکت فولاد مبارکه شد.
در ادامــه، دکتر مهدی ابطحی رئیس شــهرک علمی و تحقیقاتی 
اصفهــان و رئیس پژوهشــکده فولاد با اشــاره به دســتاوردهای مهم 
همکاری های گذشته و حال حاضر شهرک علمی و تحقیقاتی اصفهان با 
شرکت فولاد مبارکه اعلام کرد: بیش از 40 درصد واحدهای فناور مستقر 
در شهرک علمی و تحقیقاتی اصفهان سابقه همکاری با فولاد مبارکه را 
دارند و فولاد مبارکه بازار مهم و اصلی عرضه توانمندی های پژوهشی و 
فناورانه آنهاست. وی همچنین آمادگی شهرک علمی و تحقیقاتی اصفهان 
را برای مشارکت در طراحی و ایفای نقش در اکوسیستم نوآوری فولاد 

مبارکه اعلام کرد.

مدیرعامل فولاد مبارکه اصفهان

چشم انداز فولاد مبارکه
 دستیابی کامل به تکنولوژی صنعت فولاد است

کارشناس بازار گاز گفت: صادرات گاز به مشتریان در شکل 
خرده فروشی، موجب وابستگی بیشتر مشتریان به ایران خواهد 

شد.
 محمد ایمانی در گفت و گو با خبرگزاری فارس درباره صادرات گاز به 
شکل خرده فروشی اظهار داشت: خرده فروشی گاز یکی از کارهایی است 
که کشورهای بزرگ صادرکننده این نوع انرژی در کنار صادرات عمده آن 
انجام می دهند تا کشورهای دیگر را هر چه بیشتر به گاز خود وابسته کنند.

وی ادامه داد: در قراردادی که ایران برای صادرات گاز به عمان امضا 
کرده، موضوع خرده فروشــی ذکر شده تا کار شبکه گذاری و صادرات به 
مشــتریان خرد نیز انجام شود. این کار می تواند درباره عراق هم صورت 
بگیرد و ظاهرا با افزایش صادرات گاز به این کشور می توان از این فرصت 
استفاده کرد.بر اساس این گزارش، یکی از مهم ترین قراردادهای صادرات 
گاز ایران در طول سالیان گذشته قرارداد مربوط به عراق است که شامل دو 
بخش بغداد و بصره می شود. در دو قرارداد میان ایران و عراق مقرر شده 
تا صادرات گاز در سال نخست، روزانه حدود شش میلیون مترمکعب، در 
سال دوم حدود 14 میلیون مترمکعب و در سال سوم تا پایان قرارداد به 

سقف 30 تا 35 میلیون مترمکعب برسد.
میانگیــن صادرات گاز به بغــداد روزانه 8/5 تا 9 میلیون مترمکعب 
گاز بوده و حتی تا 18 میلیون متر مکعب در روز نیز رسیده است. آغاز 
صادرات گاز ایران به بصره، پس از طی مراحل ساخت خطوط انتقال در 
عراق در مرحله حل و فصل مسائلی میان پیمانکار بخش داخل عراق و 
کارفرما )وزارت برق عراق( اســت، در بخش داخل ایران آمادگی کامل، 
چه از لحاظ تأسیســات و ایســتگاه ها و خطوط و چه از لحاظ گاز مورد 
نیاز اعلام شده است. البته حمیدرضا عراقی، مدیرعامل پیشین شرکت 
ملی گاز، برقراری صادرات گاز به بصره را در گرو پرداخت هزینه از سوی 

عراق اعلام کرده بود.
صادرات گاز به بصره نیز در قالب فاز دوم صادرات گاز به عراق تعریف 
شده که از پایانه شلمچه و با بهره مندی از ظرفیت خط ششم سراسری 
ایران، انجام خواهد شد. قرار است با اضافه شدن بصره به مقاصد صادراتی 
گاز ایران، میزان صادرات روزانه گاز ایران به حدود 60 میلیون مترمکعب 
افزایش یابد.آمریکا ماه گذشــته اعلام کرد تازمانی که عراق پول واردات 
انرژی از ایران را به دلار پرداخت نمی کند، می تواند به واردات گاز طبیعی 

از ایران و تامین انرژی از این کشور در بازه 45 روزه ادامه دهد.
گفتنی است از روز شنبه، شرکت ملی گاز ایران اعلام کرد صادرات 
گاز ایران به عراق از مســیر نفت  شــهر به بغداد که به دلیل زلزله اخیر 
استان کرمانشاه و آسیب دیدگی در خط ششم سراسری متوقف شده بود، 

از سر گرفته شده است.

یک کارشناس:

خرده فروشی گاز وابستگی مشتریان
 به ایران را بیشتر خواهد کرد

سخنگوی کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
بزرگ،  انباشته خودروسازان  زیان  به  با اشاره 
اظهار کرد: بنگاه داری خودروسازان یک نوع 

هزینه کردن از جیب مردم است.
به گزارش خبرگزاری صداوســیما، سخنگوی 
کمیســیون صنایع و معادن مجلس در یک برنامه 
تلویزیونی گفت: به نظر می رســد در شرایط فعلی 
خودروسازان باید براساس قیمت تمام شده، افزایش 
قیمتی داشته باشند، اما بخشی از قیمت تمام شده 
را هزینه های سَــربار خودروسازان تشکیل می دهد. 
جای سؤال است که خودروسازان چرا حاضر نیستند 

هزینه های سَربارشان را کاهش دهند.
سعید باستانی تصریح کرد: زیان انباشته ایران 
خودرو حدود 8 هزار میلیارد و این زیان برای سایپا 
حدود 10 هزار میلیارد تومان است. در حال حاضر 
مردم حدود یک میلیون تومان بابت سهام اضافه ای 

که خودروسازان نگه داشته اند، هزینه می کنند.
وی با اشاره به اینکه ایران خودرو تا اردیبهشت 
99 پیش فروش انجام داده است، افزود: بنگاه داری 
خودروســازان یک نوع هزینه کردن از جیب مردم 

است.
این نماینده مجلس تصریح کرد: ســایپا حدود 
یــازده هــزار و ایران خودرو هم 13 هزار پرســنل 
مــازاد دارد. همچنین ســایپا حدود هــزار و صد و 
هشــتاد نفر و ایران خودرو یک هزارو پانصدوچهل 
 نفر عضــو هیئــت مدیــره شــرکت های جانبی

 دارند.
باستانی ادامه داد: این دو شرکت سالانه حدود 
هزار و صد میلیارد تومان حقوق به پرســنل مازاد 
پرداخت می کنند. ایران خودرو سال قبل حدود پنج 
هزار و هشتصد میلیارد تومان سود بانکی پرداخت 
کرده و می توان این عوامل را موثر بر افزایش قیمت 

سخنگوی کمیسیون صنایع مجلس:

بنگاه داری خودروسازان هزینه کردن از جیب مردم است

اعلام کرد.
نماینده خودروســازان در این رابطه پاسخ داد: 
تعداد اعضاء هیئت مدیره مطرح شده از سوی آقای 

باستانی 100 درصد اشتباه است.
حسن قره ئی در مورد تعداد پرسنل هم تصریح 
کرد: خودروسازان در راســتای حمایت از اشتغال، 

پرسنل خود را اخراج نکرده است.
وی گفــت: نارضایتــی و دلخــوری مــردم از 
خودروســازان غیرقابل انکار است. در چندماه اخیر 
تولیدات خودروسازان به نصف رسیده و اگر افزایش 
قیمت خودروها اعمال نشــود تولید بازهم کاهش 
می یابد، گویا خوشبختانه افزایش قیمت ها در حال 

اعمال است.
نماینــده خودروســازان اظهار کرد: پیشــنهاد 
خودروسازان این است که خودرو 5 درصد کمتر از 
حاشــیه بازار نرخ گذاری شود. اگر این اتفاق نیافتد 

قیمت خودروهــا در بازار با نوســان دائمی همراه 
خواهد بود.

قره ئی گفت: قیمت بازار موهوم نیست؛ ظرفیت 
خودروسازان حدود 2 برابر تقاضای بازار است. به این 
ترتیب خودروســازها می توانند بالای تقاضا، عرضه 

کنند و محصولاتشان را اقساطی بفروشند.
وی با اشــاره به اینکه »قیمت خودرو می بایست 
تا تابستان 97 افزایش می یافت«، افزود: اینکه چند 
درصد از خودرو، خارجــی و چند درصد آن ایرانی 

است تاثیری در قیمت ندارد.
یک کارشناس صنعت خودرو هم در ارتباط تلفنی 
با این برنامه تأکید کرد: وقتی از حاشــیه بازار حرف 
می زنیم باید رقابت و عرضه هم وجود داشته باشد؛ 

حال این رقابت در کجا نمود دارد؟!
علی علیلو افزود: به بهانه حمایت از تولید داخل، 
واردات خودرو وجود ندارد، اما چند شــرکت داخلی 

واقعا با هم رقابت می کنند؟
وی بــا بیان اینکه »ایران خودرو و ســایپا هیچ 
پوشش رقابتی ندارند« ادامه داد: تا امشب به بهانه 
تحریم، عرضه ای صــورت نمی گرفت اما به یکباره 
تحریم حل شــد و عرضه انجام گرفت! تحریم تمام 

شد؟
این کارشناس صنعت خودرو تصریح کرد: امسال 
حدود 3 مرتبه افزایش قیمت انجام گرفت، افزایش 
قیمت های اخیر و حاشیه های بازار توسط خودروساز 

کارگردانی می شود.
گفتنی است اواخر هفته گذشته ایران خودرو در 
اقدامی خودسرانه قیمت برخی محصولاتش را بیش 

از 50 درصد افزایش داد.
خودروســازان تا پنجشنبه شــب مدعی بودند 
پس از تحریمها و گرانی ارز با مشــکل تأمین قطعه 
مواجه هستند و بنابراین زمان تحویل سفارشها را به 
چندین ماه بعد حواله می کردند، اما پس از افزایش 
قیمتها زمان تحویل برخی خودروهایشــان را 15 

روزه اعلام کردند!
معلوم نیست چه اتفاقی افتاده که در این فاصله 
کوتــاه، قطعات تأمین شــد و خودروها دوهفته ای 

تحویل میشوند.
شایان ذکر است که ظاهرا رئیس جمهور و وزیر 
صنعت مانعی برای افزایش قیمت خودرو نمی بینند 
و در حقیقت خودروسازان با این چراغ سبز قیمتها 

را افزایش می دهند.
پیش از این سبحانی فر، عضو کمیسیون صنایع 
مجلس شــورای اسلامی از مسئولان وزارت صنعت 
نقــل کرده بود که رئیس جمهــور با افزایش قیمت 
خودرو مخالف کرده اســت، اما وزیر صنعت با انکار 
این موضوع اعلام کرد: رئیس جمهور با افزایش قیمت 

خودرو مخالفت نکرده است.

وزیر نیرو گفت: میانگین بارش تا 1۶ آذر در 
کل کشور ۸۵ میلی متر بوده که در مقایسه با 

سال گذشته 220 درصد افزایش یافته است.
به گزارش خبرگزاری صدا و سیما، رضا اردکانیان 
در برنامه نگاه با بیان اینکه ســال آبی از ابتدای مهر 
آغاز و تا پایان شهریور سال بعد ادامه دارد اظهار کرد: 

میزان بارش ها در مقایسه با میانگین دراز مدت کشور 
که 45 میلی متر بوده 85 درصد افزایش یافته است.
وی افزود: البته سازمان هواشناسی در عین حال 
که پاییز خوبــی را از نظر بارش ها پیش بینی کرده 

است، اما اعلام کرده زمستان پربارش نخواهد بود.
وزیر نیــرو ادامه داد: در هر حــوزه آبریزی اگر 

خشکسالی شود خاک مقدار زیادی از رطوبت خود را 
از دست می دهد و اگر بارش در سال های بعد مناسب 
باشــد تا مدتی آب قابل توجهی تولید می شود زیرا 

مقدار زیادی آب جذب خاک می شود.
اردکانیان گفت: امیدوارم بارشها به صورت برف 
باشد اما وزارت نیرو سال آبی 98-97 را متناسب با 

ســال گذشته در نظر گرفته است تا غافلگیری برای 
ما ایجاد نشود.

وی عنوان کرد: از مردم برای همکاری در مصرف 
آب و برق قدردانی می کنیم و تابستان ممتازی از نظر 
مصرف داشتیم.وزیر نیرو افزود: ورودی آب سدها تا 

کنون دو برابر مدت مشابه سال گذشته است.

وزیر نیرو اعلام کرد

افزایش ۲۲0 درصدی بارش ها در مقایسه با پارسال


